

DEPUTY EDITOR-IN-CHIEF'S PREFACE

DEPUTY EDITOR-IN-CHIEF'S PREFACE TO ISSUE 1, 2024

Lyubov V. Rychkova**Dr. Sc. (Med.), Professor,
Corresponding Member
the of RAS**

In the first issue of the journal for 2024, experimental research takes a leading position. Its high percentage in the total number of articles indicates the progress in scientific developments. The aim of our journal is to convey to the public the results of the most interesting and promising research. It is important to note that these articles are united not only by the quality of the performed experimental research and the results obtained, but also by their potential for application in order to improve the quality of people's life.

The article by the authors from Novokuznetsk (**Gorokhova L.G. et al.**) is of the most practical nature: the study proved that indole and 1-benzylindole in case of long-term intake, lead to functional disorders of the cardiovascular system, which are the cause for development of arterial hypertension, coronary heart disease, atherosclerotic vascular lesions. In this regard, at enterprises where there is contact of workers with indole and its derivatives, it is necessary to introduce an expanded list of medical examinations for employees.

As part of a study conducted by authors from Orenburg (**Kazakova T.V. et al.**), it was found that due to environmental pollution, high concentrations

of manganese lead to the accumulation of this microelement in the blood serum, a decrease in the levels of calcium, potassium, magnesium, iron and copper. In the cerebral cortex, the level of manganese, lead, mercury and strontium increases against the background of a decrease in iron and iodine levels, which in turn leads to disorders of the various body systems and the development of various pathological conditions.

The influence of melatonin was studied in two works presented in the current issue: in an article by our regular authors from Novosibirsk (**Michurina S.V. et al.**) and in the article by authors from Volgograd (**Babkov D.A. et al.**). The first group of authors conducted an experiment to identify the effect of melatonin on the expression of anti-apoptotic Bcl-2 and pro-apoptotic Bad, as well as the Bcl-2/Bad ratio in ovarian luteocytes under experimental hyperthermia. Timely administration of melatonin caused a shift in the ratio of Bcl-2/Bad expression areas towards an increase in anti-apoptotic Bcl-2 after only a week of the recovery period and contributed to an earlier normalization of Bcl-2/Bad to physiological levels after two weeks. The second group of authors developed and validated a virtual screening method to identify bioisosteric analogs of melatonin that are promising for study as agents that reduce intraocular pressure. The effectiveness was 40 %, which is a promising indicator for further research and development of the studied compounds as a treatment for glaucoma.

We would like to specifically note the joint article by authors from Yaroslavl and Moscow (**Khokhlov A.L. et al.**) on determining changes in the content of monoamine neurotransmitters and their metabolites in brain structures using high-performance liquid chromatography in combination with tandem mass spectrometry. Until recently, a method for the joint determination of monoamine mediators and their metabolites was not developed. Now it has been fully validated and meets the requirements of Russian and international guidelines. The chosen stabilization method allows samples of brain homogenates to be stored for 30 days after collection.

The study conducted by authors from Moscow (**Adamovskaya O.N. et al.**) can be titled "New times require new research". The authors found that due to the introduction of information and computer technologies into the educational process, schoolchildren, when performing cognitive load on electronic devices, experience changes in heart rate variability, electrodermal activity and cerebral circulation.

The issue also contains a number of review articles in various areas. For example, a team of authors from Moscow (**Regentova O.S. et al.**) analyzed the prospects for using ultrasound of various intensities to treat patients with malignant brain gliomas. Focused ultrasound is reported to be a promising potential treatment for gliomas. Authors from Ufa (**Ziganshin A.M. et al.**) analyzed the literature on the latest research on post-castration syndrome, its impact on quality of life and correction methods. Despite the high level of prior studies of this problem, there are still significant gaps in reducing the risk of stroke, depression, cognitive disorders and Alzheimer's disease.

Authors from Kostroma (**Tikhonova I.V. et al.**) and Moscow (**Marakshina Yu.A. et al.**) presented articles on psychology. First group of authors examined the perceptions of potential parents about the stressfulness of the parental role (objective and subjective determinants). The second article is devoted to the studying of psychometric properties of the Abbreviated Math Anxiety Scale on a sample of Russian high school students.

The issue also includes articles on topics much more rare for our journal than traditional areas. First, this is an article by authors from Yekaterinburg (**Antonova N.L. et al.**) "Social factors in the formation of eating disorders: Experience of sociological research" presented in the "Demography" section, and an article by the team of authors from Moscow (Siraeva T.V. et al.) in phthisiology "Organizational aspects of medical rehabilitation of patients with respiratory tuberculosis".

More detailed information about the research results of all presented works can be found in the relevant sections of our journal. We hope that presented materials will be of interest to a wide range of readers. We would like to express our gratitude to both the authors and the reviewers who took part in the creation of this issue.

For citation: Rychkova L.V. Deputy editor-in-chief's preface to Issue 1, 2024. *Acta biomedica scientifica*. 2024; 9(1): 5-8. doi: 10.29413/ABS.2024-9.1.1

ПРЕДИСЛОВИЕ ЗАМЕСТИТЕЛЯ ГЛАВНОГО РЕДАКТОРА К № 1 (2024)

**Рычкова
Любовь Владимировна**

**Д.м.н., профессор,
член-корреспондент РАН**

В первом номере журнала за текущий год экспериментальные исследования занимают лидирующие позиции. Их высокий процент от общего количества публикуемых статей свидетельствует о прогрессивном развитии научных разработок. Задача журнала – донести до общественности результаты самых интересных и перспективных исследований. Важно отметить, что объединяет эти статьи не только качество проведенных экспериментов и полученных результатов, но и их потенциал в применении для улучшения качества жизни людей.

Статья коллектива авторов из Новокузнецка (**Горохова Л.Г. и соавт.**) имеет наиболее практический характер: в рамках исследования было доказано, что индол и 1-бензилиндол в условиях длительного поступления в организм приводят к функциональным нарушениям сердечно-сосудистой системы, которые являются причиной развития артериальной гипертензии, ишемической болезни сердца, атеросклеротических поражений сосудов. В связи с этим на предприятиях, где имеет место контакт с индолом и его производными, необходимо внедрение расширенного списка обследований работников.

В рамках исследования, проведенного авторами из Оренбурга (**Казакова Т.В. и соавт.**), было установлено, что вследствие загрязнения окружающей среды высокие концентрации марганца приводят к кумуляции данного микроэлемента в сыворотке крови, снижению уровня кальция, калия, магния, железа и меди. В коре головного мозга повышается уровень марганца, свинца, ртути и стронция на фоне снижения железа и йода, что в свою очередь ведёт к нарушению функционирования различных систем организма и развитию различных патологических состояний.

Исследование влияния мелатонина представлено сразу в двух исследованиях: в статье наших постоянных авторов из Новосибирска (**Мичурина С.В. и соавт.**) и авторов из Волгограда (**Бабков Д.А. и соавт.**). Первые провели эксперимент по выявлению влияния мелатонина на экспрессию антиапоптотического Bcl-2 и проапоптотического Bad, а также соотношение Bcl-2/Bad в лютеоцитах яичников в условиях экспериментальной гипертермии. Своевременное введение мелатонина показало сдвиг соотношения площадей экспрессии Bcl-2/Bad в сторону увеличения антиапоптотического Bcl-2 уже через неделю восстановительного периода и способствовало более ранней нормализации Bcl-2/Bad до физиологического уровня через две недели. Второй коллектив авторов осуществил разработку и валидацию метода виртуального скрининга для выявления биоизостерических аналогов мелатонина, перспективных для изучения в качестве средств, снижающих внутриглазное давление. Результативность составила 40 %, что является перспективным показателем для дальнейшего изучения и разработки исследуемых соединений в качестве средства для лечения глаукомы.

Хотелось бы отдельно отметить совместную статью авторов из Ярославля и Москвы (**Хохлов А.Л. и соавт.**) об определении изменения содержания моноаминовых нейромедиаторов и их метаболитов в структурах головного мозга с применением метода ВЭЖХ-МС/МС. До недавнего времени методика совместного определения моноаминовых медиаторов и их метаболитов не разрабатывалась. Сейчас же она прошла полную валидацию и соответствует требованиям российских и международных руководств. Выбранный способ стабилизации позволяет хранить образцы гомогенатов мозга в течение 30 дней после отбора.

Исследование, проведённое авторами из Москвы (**Адамовская О.Н. и соавт.**), можно озаглавить как «Новые времена требуют новых исследований». Авторами выявлено, что из-за внедрения в образовательный процесс информационно-компьютерных технологий у школьников при выполнении когнитивной нагрузки на электронных устройствах происходит изменение показателей variability сердечного ритма, электродермальной активности и мозгового кровообращения.

В номере также представлен ряд обзорных статей по различным направлениям. Например, коллективом авторов из Москвы (**Регентова О.С. и соавт.**) проведён анализ перспектив применения ультразвука различной

интенсивности для лечения пациентов со злокачественными глиомами головного мозга. По имеющимся данным, фокусированный ультразвук является многообещающим потенциальным методом лечения глиом. Авторы из Уфы (**Зиганшин А.М. и соавт.**) выполнили анализ литературы по последним исследованиям посткастрационного синдрома, его влиянию на качество жизни и методам коррекции. Несмотря на высокую степень изученности данной проблемы, всё ещё остаются существенные пробелы в аспектах снижения риска развития инсульта, депрессии, когнитивных расстройств и болезни Альцгеймера.

Авторами из Костромы (**Тихонова И.В. и соавт.**), Москвы (**Маракшина Ю.А. и соавт.**) представлены статьи по психологии. Первый коллектив авторов исследует представления о стрессогенности родительской роли у потенциальных родителей (объективные и субъективные детерминанты). Во второй статье изучаются психометрические свойства сокращённой шкалы математической тревожности на выборке российских старшеклассников.

Также в номер вошли статьи по тематикам куда более редким для нашего журнала, чем традиционные направления. Это статья авторов из Екатеринбурга (**Антонова Н.Л. и соавт.**) «Социальные факторы формирования пищевых расстройств: опыт социологического исследования», вошедшая в раздел «Демографии», и статья коллектива авторов из Москвы (**Сираева Т.В. и соавт.**) по фтизиатрии «Организационные аспекты медицинской реабилитации больных туберкулёзом органов дыхания».

Подробнее с результатами исследования всех представленных работ можно ознакомиться в соответствующих разделах журнала. Надеемся, что представленные материалы будут интересны широкому кругу читателей, за что хотим выразить благодарность как авторам, так и рецензентам, принимавшим участие в создании данного выпуска.